
 

2021 年 10 月 18 日 

FIK 会長 稲川泰弘 
親愛なる国際剣道連盟の皆さん 

会長の稲川泰弘です。本年 9 月 16 日の FIK 理事会において会長にご推挙いただきまし

た。会長就任にあたり一言ご挨拶申し上げます。 

まず自己紹介ですが、私は 1944 年生まれ現在 77 才です。キャリアとしては、経済産

業省の出身で最終ポストは資源エネルギー庁の長官を務めていました。現在、日本風力

開発株式会社の取締役会長をしています。海外との関係では、外務省に出向して大使館

勤務を 2 度経験しています。最初はタンザニアというアフリカの国で 1973-1976 年ま

での 3 年間、書記官をしていました。二度目は当時の西ドイツで、1984-1987 年まで参

事官をしていました。剣道は 15 歳から始めて現在まで 62 年間継続をしています。現

在剣道七段です。全日本剣道連盟には 2015 年から現在まで６年間副会長を務め、本年

６月に会長に就任いたしました。 

FIK 会長としての抱負について、まずなによりコロナ禍により甚大なダメージを受け

た FIK と加盟各国の復活に尽力する所存です。各国の復活に向けた方策として、高段

者の先生を派遣し、講習会、稽古会、審査会などの支援などの協力を申し上げたいと思

っております。いまは渡航制限がありますが、早期に解除されることを願っております。 

第 2 には、世界剣道選手権大会の再開に向けて精一杯努力をしたいと思います。特に剣

道が正しく行われる試合、そのような良い試合による大会が実現できるよう、早い機会

にゾーン審判講習会を再開したいと考えています。ゾーン審判講習会にはトップクラス

の選手を模擬試合者して送ると共に、できれば近い将来には認定審判員制度を作り上げ

ていきたいと考えています。 

まだしばらくは直接会って話をすることできませんが、各ゾーンとの間のコミュニケー

ションを十分に実現するためにインターネットを用いたリモート会合を定期的に設け

たいと思います。そのような会話を通じて各加盟国とよく相談しながら FIK の運営に

当たりたいと考えています。 

 

稲川泰弘会長 略歴 

1944年生まれ、愛媛県出身。 

東大（法）卒、1999年經濟産業省、資源エネルギー庁長官を最後に退官。 

日本政策投資銀行、IHIを経て、2010年から日本風力開発（株）。 

現在同社の取締役会長。 

2021年から全日本剣道連盟会長。剣道七段。 

  



 

October 18, 2021 
Dear all members of the International Kendo Federation, 

My name is Yasuhiro Inagawa. I was appointed as FIK President at the FIK Board 
of Directors Meeting on September 16. I would like to say a few words on taking office 
as President. 

I was born in 1944 and I am now 77 years old. My background is from the Ministry 
of Economy, Trade and Industry, and my last post was as Commissioner of Agency 
for Natural Resources and Energy. I am currently the Chairman and Director of 
Japan Wind Development Co., Ltd. With regard to international relations, I have 
experience working at embassies twice on loan to the Ministry of Foreign Affairs. The 
first was in Tanzania, an African country, where I worked as a secretary for three 
years from 1973-1976. The second time was in West Germany at the time, where I 
served as Counselor from 1984 to 1987. 

I started kendo when I was 15 years old and have been practicing it for 62 years. I 
currently hold a 7th dan in Kendo. I have served as Vice President of the All Japan 
Kendo Federation for six years from 2015 to this year, and I was appointed President 
in June this year. 

My first priority as President of the FIK will be to help revive the FIK and its member 
organizations, which were severely damaged by the Corona disaster. In order to help 
each country to recover, I would like to dispatch high-dan instructors and provide 
support for seminars, training sessions, and examinations. Although there are travel 
restrictions at the moment, I hope that they will be lifted soon. 

Secondly, I would like to make an effort to resume the World Kendo Championships. 
In particular, I would like to restart the FIK zone referee seminars at the earliest 
opportunity so that kendo matches can be conducted in a correct manner and 
tournaments with good matches can be realized. Top-class competitors will be sent to 
the zone referee seminars for simulation matches. I would also like to develop a 
certified referee system in the future. 

For the time being, we will not be able to meet face-to-face, but I would like to set up 
regular remote meetings using the Internet to facilitate good communications 
between the various zones. I will work with each member country through such 
discussions to run the FIK in the best way possible. 

Sincerely yours, 

Yasuhiro Inagawa 
President, International Kendo Federation (FIK) 
 
Biography 
Born in Ehime Prefecture, Japan in 1944. Graduated from the University of Tokyo 
(Law) and served in the METI until 1999. 
After working for the Development Bank of Japan and IHI, he joined Japan Wind 
Development Co., Ltd. He is currently Chairman and Director of the company. 
He is the President of the All Japan Kendo Federation since 2021. 
He holds a 7th dan in Kendo. 


